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مجلة البحوث الإعلامية، جامعة الأزهر، كلية الإعلام 1074

    هدفــت الدراســة إلــى تحقيــق عــدة أهــداف، منهــا: الكشــف عــن دور القنــوات العائليــة باليوتيــوب وعلاقتهــا 
بالهويــة الثقافيــة لــدى المراهقــن، والتعــرف علــى أهــم القنــوات العائليــة باليوتيــوب الأكثــر جماهيريــة لــدى المراهقــن، 
والتعــرف علــى أهــم التأثيــرات المعرفيــة والســلوكية والوجدانيــة الناتجــة عــن مشــاهدة المراهقــن لهــذه القنــوات، تعــد 
هــذه الدراســة مــن الدراســات الوصفيــة، كمــا اســتخدمت الباحثــة منهــج المســح الوصفــي والتحليلــي، وتكونــت عينــة 
الدراســة مــن 450 مفــردة مــن المراهقــن، وقامــت الباحثــة بعمــل اســتبانة إلكترونيــة كأداة لجمــع البيانــات، ومــن 
ــا مــن إجمالــي مفــردات  أهــم نتائــج الدراســة: نســبة مشــاهدة المبحوثــن لمحتــوى القنــوات العائليــة في اليوتيــوب يوميًّ
عينــة الدراســة بلغــت 56.1 ٪، موزعــة بــن 57.1 ٪ مــن إجمالــي مفــردات عينــة الذكــور في مقابــل 55.7 ٪ 
مــن إجمالــي مفــردات عينــة الإنــاث، وبلغــت نســبة مشــاهدة المبحوثــن لمحتــوى القنــوات العائليــة في اليوتيــوب علــى 
فتــرات متباعــدة مــن إجمالــي مفــردات عينــة الدراســة 30.5 ٪، موزعــة علــى 40.5 ٪ مــن إجمالــي مفــردات عينــة 
الذكــور في مقابــل 25.9 ٪ مــن إجمالــي مفــردات عينــة الإنــاث، وقــد جــاءت الفلوجــات في الترتيــب الأول مــن أنــواع 
المحتويــات التــي يفضلهــا المبحوثــون في قنــوات اليوتيــوب العائليــة، يليهــا اليوميــات ثــم التحديــات، أمــا عــن التأثيــرات 
المعرفيــة فقــد جــاء في المرتبــة الأولــى ســاعدتني في معرفــة الطــرق الصحيحــة لإنجــاز بعــض الأمــور، يليهــا في الترتيــب 
الثانــي أســهمت في توســيع مداركــي بمختلــف المضامــن المطروحــة، يليهــا زادت مــن تعــرفي علــى كيفيــة التصــرف في 

بعــض المواقــف اليوميــة المشــابهة في المرتبــة الثالثــة.

الكلمات المفتاحية: قنوات اليوتيوب العائلية- اليوتيوب- الهوية الثقافية- المراهقون.

The current study aims to achieve several goals, including revealing the role of fam-
ily channels on YouTube and their relationship to the cultural identity of adolescents, 
identifying the most important family channels on YouTube that are most popular 
among adolescents, and identifying the most important cognitive, behavioral, and 
emotional effects resulting from adolescents watching these channels. Descriptive 
studies, the researcher also used the descriptive and analytical survey method, and 
the study sample consisted of 450 adolescents, and the researcher made an electron-
ic questionnaire as a tool for data collection.

Among the most important results of the study: The percentage of respondents 
viewing the content of family channels on YouTube daily from the total vocabulary of 
the study sample amounted to 56.1%, distributed between 57.1% of the total vocab-
ulary of the male sample, compared to 55.7% of the total vocabulary of the female 
sample, and the percentage of respondents viewing the content of family channels 
in YouTube at intervals of 30.5% of the total vocabulary of the study sample, distrib-
uted over 40.5% of the total vocabulary of the male sample, compared to 25.9% of 
the total vocabulary of the female sample, And Al-Fallujat came in the first place of 
the types of content that respondents prefer in family YouTube channels, followed 
by diaries and then challenges. As for the cognitive effects, it came in the first place, 
helping me to know the correct ways to accomplish some things, followed by it in the 
second order, which contributed to expanding my awareness of the various contents 
presented. Followed by increased knowledge of how to act in some similar everyday 
situations in third place.

Keywords: Family YouTube Channels, YouTube, Cultural Identity, The Adults.

ملخص الدراسة
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